



**Federation of Trade Unions
Kawthoolei**

Solidarity, Responsibilities, Rights

ကော်သုလ္လာပုမတော်ဖိကရုစာဖိုင်အလံာ်ဟ့ာ်ယုာ်ဆူဟီာ်ခိာ်ဒီဖျာာ်ကွီသရၢ်မုာ်နံၤ

**နံၤသီ- ၂၇၆၁, ဆံးဆာ် လါထီာ် (၁၁) သီ
လါအီးကထိဘာ် (၅) သီ, ၂၀၂၂ နံာ်**

တနံၤအံၤမုာ် ဟီာ်ခိာ်ဒီဖျာာ် ကွီသရၢ်မုာ်နံၤ (World Teachers Day) , ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, သရၢ် သိာ်လိတၢ်အမုာ်နံၤန့ၢ်လီၤ. တနံၤအံၤဟီာ်ခိာ်ဒီဖျာာ်ကွီသရၢ်မုာ်နံၤ အတၢ်ဂ့ၢ်မိာ်ပုာ်န့ၢ်မုာ်ဝဲ “တၢ်ကူာ်ဘာ် ကူာ်သ့တၢ်လဲလိာ်န့ၢ် စးထီာ်အသးလၢသရၢ်, သရၢ်မုာ်တဖၣ်န့ၢ်လီၤ.” (The Transformations of Education Begin with Teachers). တနံၤအံၤ ပစံးဘျးဒီးမၤလၢကပီၤဘာ် သရၢ်, သရၢ်မုာ်လၢသိာ်လိ တၢ်ခဲလၢာ် လၢဟ့ာ်လီၤအသးဒီးဒုးသ့ထီာ်ဘာ်ထီာ်ဝဲ ဖိဒံဖိသ့, စၢၤသ့ၣ်သီခိာ် နၢ် တဖၣ်န့ၢ်လီၤ. အယိ, တနံၤအံၤ မုာ်တၢ်သးခု လၢမိာ်ပာ် ဒီးဖိဒံဖိသ့တဖၣ်အဂီၢ် ဒီးမုာ်စ့ၢ်ကိး တၢ်လၢကပီၤ လၢသရၢ်, သရၢ်မုာ် လၢဟ့ာ်လီၤအသးဒီးဒုးသ့ထီာ်ဘာ်ထီာ်ဝဲ ဖိဒံဖိသ့ လၢစၢၤသ့ၣ်သီလၢအမုာ်ဝဲ ခါဆူ ညါခိာ်နၢ်တဖၣ်န့ၢ်လီၤ. အယိတနံၤအံၤပစံးဘျးဒီးမၤလၢကပီၤဘာ် သရၢ်, သရၢ်မုာ်တဖၣ် လၢဟ့ာ် လီၤ အသး လၢဖိ ဒံဖိ သ့ တဖၣ် အတၢ်သ့လံာ်သ့လဲၤဒီးတၢ်ကူာ်ဘာ်ကူာ်သ့အဂီၢ်န့ၢ်လီၤ.

ဒ်သိးဒီးပုၤတကလုာ်ကလဲၤထီာ်လဲၤထီာ် ဒီးသ့ထီာ်ဘာ်ထီာ်ဝဲအဂီၢ်န့ၢ် လိာ်ဘာ်ဝဲ ဖိဒံဖိသ့ ဒီးခါ ဆူညါ ခိာ်နၢ်တဖၣ်လၢအိာ်ဒီးတၢ်ကူာ်ဘာ်ကူာ်သ့လီၤ. ဒ်သိးဒီးဖိဒံဖိသ့ဒီးခါဆူညါခိာ်နၢ်တဖၣ် ကအိာ်ဝဲ ဒီး တၢ်ကူာ်ဘာ်ကူာ်သ့အဂီၢ်န့ၢ် သရၢ်, သရၢ်မုာ် လၢသိာ်လိတၢ်ဒီးဟ့ာ်လီၤအသးလၢတၢ်ကူာ်ဘာ်ကူာ် သ့, ဟ့ာ်လီၤအသးလၢတၢ်ကူာ်လံာ်ကူာ်လဲၤ ဒီးတၢ်ယုၤသ့ၣ်ညါလၢလူၤထီာ်စိၤဒီးတၢ်ဆၢကတီၢ်န့ၢ်မုာ်ဝဲတၢ်လၢ အကါဒိာ်ဝဲသပုၤကတၢ်န့ၢ်လီၤ.

ပုၤတကလုာ်လၢ ဟ့ာ်ဂံၢ်ဟ့ာ်ဘါဝဲ တၢ်ကူာ်ဘာ်ကူာ်သ့န့ၢ် ကလဲၤထီာ်လဲၤထီာ် သပုၤကတၢ်လီၤ. ခိာ်နၢ်လၢဟ့ာ်ဂံၢ်ဟ့ာ်ဘါဝဲတၢ်ကူာ်ဘာ်ကူာ်သ့န့ၢ် မုာ်ခိာ်နၢ်တဖၣ်လၢအိာ်ဒီးတၢ်ထံာ် ဒီးတၢ်ကူာ်စိၤလၢအ ထီ လီၤ. နမုာ်အဲာ်ဒီးထံာ်နပုၤကလုာ်လဲၤထီာ်လဲၤထီာ်န့ၢ် နကဘာ်ဟ့ာ်အီၤတၢ်ကူာ်ဘာ်ကူာ်သ့လီၤ. နမုာ် အဲာ် ဒီးမၤဟးဂီၤနပုၤကလုာ်ဒီး ထံာ်တကီၢ်န့ၢ် နမုာ်မၤဟးဂီၤကွံာ် တၢ်ကူာ်ဘာ်ကူာ်သ့သန့ တၢ်မၤအကျဲခဲ လၢာ်ဒီး ကဟးဂီၤကွံာ်ဝဲခဲလၢာ်န့ၢ်လီၤ. ပပုၤကလုာ်အတၢ်စံာ်စိၤတဲာ်စိၤအိာ်ဝဲလၢ တဘျီခါန့ၢ်ပမုာ် ပုၤလၢ ကူာ်ဘာ်ကူာ်သ့ အဒိာ်ကတၢ်လၢပထံပကီၢ်အပူၤန့ၢ်လီၤ. ပသမၤအီၤအလီၢ်တအိာ်ဘာ်, ဘာ်ဆာ်ဒီး တုၤ တၢ်မၤဟးဂီၤကွံာ်တၢ်ကူာ်ဘာ်ကူာ်သ့ အသန့ ဒီးသန့တၢ်မၤအကျဲခဲလၢာ်န့ၢ် ပထံပကီၢ်ဟးဂီၤကွံာ်ဝဲခဲ လၢာ် တုၤမုာ်မဆါတနံၤအံၤန့ၢ်လီၤ.

မုာ်မဆါတနံၤခီဖျိသုးမိၤစိရီၤဟံးဆူၣ်ကွံာ်ထံာ်တၢ်စိတၢ်ကမိၤ ဒီးထံာ်တဘျီပုၤထဲတၢ်ဒုး တၢ် ယၤ ဒီးတၢ်စုဆူၣ်ခိာ်တကး, ဟီာ်ကပီၤတနီၤ ကွီတဖၣ်ဘာ် ပတုာ်ကွံာ် အသး ခီဖျိသုးမိၤစိရီၤ အတၢ်ထီာ် ဒုးလၢကျဲအဘိဘိယုာ်ဒီးကလံာ်တၢ်ဒုးလၢကဘိယုၤအယိ ပကွီသရၢ်, သရၢ်မုာ်တဖၣ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ် လၢကသိာ်လိဘာ်တၢ်လၢတၢ်သဘျီအပူၤန့ၢ်တအိာ်ဘာ်. တနီၤဘာ်ယုာ်မုာ်ဟးဖျိး အိာ်လၢတၢ်လီၢ်တဒၢ ပုၤ

မူကနာအပူဘက်ဆိုင် သိသိအဖိအလံကသုထိုင်တက်ကူဘက်ကူသုအဂီ တတူယာအသးဘင်ဒီး ဟွန် လီအသးသပှ်ပှ်လါ ကိုတင်လီတင်ကျ တင်ပိတင်လီ တလါတပဲ့၊ တဘင်လီ ဘင်စးဘင်အပူ သနင် ကုတတှ်စင်လီအင်ဘင်ဒီး ဟွန်လီအသးနီနီဒီးဖဲအဝဲသုတုအလီ ငှးအိုင်ထိုင်ကိုလါပှ်မူကနာ၊ သိုင် လီသုအဖိအလံသုတဖင်ဒ်သိအဖိအလံသုတစဲခံလါ တင်ကူဘက်ကူသုအဂီနုလီ။ ကိုသရင် တနီဘင်တင်ဖိုင်အီ၊ မပျံမပုးအီဒီးဒီအီတီအီဒီးငှးယာအီလါငှးသုးမီစီရီတဖင်ခိဖျီလါအ တင် အိုင်ဆါထိုင်လါပုကလုင် ဒီးတင်ကူဘက်ကူသုအဂီနုလီ။ တနီဘင်ပှ်ပူဖျးအသးသမူကီကိခဲခဲ လီ။

အယိ၊ သရင်၊ သရင်မုင်တဖင်နု မှ်ပုလုင်ဒိုင်ပုဒိုင် ဒီးမှ်ပုတဖင်လါ မကပီထိုင် ဒီး မယံ မလါဝဲဟိုင်ခိုင်နုလီ။ ပုလါမကပီထိုင် ဒီးမယံမလါဝဲဟိုင်ခိုင်နု မှ်ပုလါအယံအလါတဖင်နု လီ။အယိတနံအံလါအမှ် **ဟိုင်ခိုင်ဒီဖျိုင်ကိုသရင်အမှ်နု** (World Teachers Day) အံနု ပစံးအီ သုလါ မှ်ဝဲ ပုလါအယံအလါ တဖင်အမှ်နုလီ။

ဖဲလါတင်ကီတင်ခဲအိုင်ဝဲဒ်သိအံအဆါကတီနု ပစံးဘျးဘင် သရင်၊ သရင်မုင်ခဲလါ လါဟွန် လီအသး၊ အတင်ဆါကတီ ဒီးယုထိုင်သုညါတင် ဒီးဟွန်ခိဟွန်နီလါဝဲ ဆုဖိဒ်ဖိသင် ဒီးလါခါဆုညါ ခိုင်နုတဖင်အအိုင်နုလီ။ သရင်၊ သရင်မုင်တဖင်အံ အတင်ဟွန်လီအသး ဒီးတင်တူဆါသးတဖင်နု ကအိုင်တှ်ဝဲလါတင်စံစီတဲစီအပူ သပှ်ကတင်နုလီ။ ခါဆုညါ ခိုင်နုတဖင် ကပင်ပနီ ဒီးသုနီမလါ ကပီဟိုင်ခိုင်ဒီဖျိုင်ကိုသရင်အမှ်နု ဒီးလီလီဆီဆီ **ကညီကိုသရင်၊ သရင်မုင်တဖင်** လါဟွန်လီ အသး လါပထံပကီ၊ လါပပုကလုင် ဒီးလါပပုတဝါတဖင် အတင်လဲထိုင်လဲထီအဂီလီ။ က

မိတင်ထံတင်တီကစင် ကဆိုင်ဂုဘင် သရင်၊ သရင်မုင်ခဲလါ၊ ဒီး မိ သရင်၊ သရင်မုင်ခဲလါ အိုင် ဒီးဂံဘင် ဒီးပူငှင်ပူဒါ ဒီးမနုအိုင်ကဲကိးဂါဒဲးနုတကွင်။

**ကီသုလုပုမတင်ဖိကရါစာဖိုင်
လီခါသး**